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کــوتــــاه

آرمان ملی:  رئیس جمهور گفت: دولت 
آمادگی دارد بسترهای لازم را برای فعالیت 
سرمایه گذاران ایرانی در داخل کشور و همچنین 
بازگشت تحصیل کنندگان ایرانی فراهم کند، تا 
هم سرمایه ها و هم علم و دانش ایرانیان مقیم 
خارج در راه خدمت به کشور به کار گرفته شود.

سید ابراهیم رئیسی با حضور در نشست نوروزی 
جمعی از ایرانیان مقیم خارج از کشور که صبح 
دیروز چهارشنبه در سالن اجلاس سران برگزار 
شد، برگزاری این نشست را به جهت شنیدن 
سخنان هموطنان خارج از کشور و همچنین 
آشنایی بیشتر آنها با دستاوردها و پیشرفت های 
ایران اسلامی مهم دانست.وی با تأکید بر اهمیت 
نقش ایرانیان خارج از کشور در حفظ فرهنگ، 
تمدن و هویت ایرانی، حفظ هویت ایرانی را 
برای ایرانیان خارج از کشور در همه عصرها و 
نسل ها بسیار مهم دانست و افزود: نباید به بهانه 
شغل یا تحصیل رابطه ایرانیان خارج از کشور با 
وطن شان قطع شود؛ چرا که ایرانی بودن برای 
همه ایرانیان در سراسر جهان یک افتخار بزرگ 
است.رئیس جمهور مقابله با ظلم و استبداد، 
دفاع جانانه از وطن و ایثارگری و مجاهدت در کم 
کردن شر شیطنت های مستکبران از سر منطقه 
را از جمله افتخارات بزرگ ملت ایران اعلام کرد 

و افزود: جوانان این سرزمین با تبدیل تحریم و 
تهدید به فرصت، دستاوردهای چشمگیری در 
حوزه های علم و فناوری، صنعت و تکنولوژی 
رقم زدند.وی ضمن دعوت از ایرانیان خارج از 
کشور برای بازدید از پارک های علم و فناوری 
و آشنایی با دستاوردهای کم نظیر دانشمندان 
و متخصصان ایرانی بر تسهیل بازگشت ایرانیان 
خارج از کشور به وطن تاکید کرد و افزود: دولت 
آمادگی دارد بسترهای لازم را برای فعالیت 
سرمایه گذاران ایرانی در داخل کشور و همچنین 
بازگشت تحصیل کنندگان ایرانی فراهم کند، تا 
هم سرمایه ها و هم علم و دانش ایرانیان مقیم 
خارج از کشور در راه خدمت به کشور به کار 
گرفته شود.رئیس جمهور همچنین به وزارت 
امور خارجه ماموریت داد کارگروهی ویژه برای 
رسیدگی به مسائل حقوقی و کنسولی ایرانیان 
خارج از کشور ایجاد کند، بخش علم و فرهنگ 
شورای ایرانیان خارج از کشور را با هدف ارتباط 
مستمر و مؤثر با دانشمندان و فرهیختگان ایرانی 
مقیم خارج راه اندازی کند، زمینه سازی لازم 
برای سرمایه گذاری ایرانیان خارج از کشور را 
فراهم کند و با هدف رساندن اطلاعات درست و 
دقیق به ایرانیان خارج از کشور ارتباط رسانه ای 
مؤثری با آنها برقرار کند.وی در ادامه با تاکید بر 

اینکه آینده ای بسیار روشن و پرفروغ در مقابل 
ملت ایران قرار دارد، القای یأس و ناامیدی را 
راهبرد دشمن برای متوقف کردن ملت ایران 
توصیف و تصریح کرد: دولت خود را موظف 
می داند با کار جهادی، امید را در جامعه تقویت 
کند و از همه تریبون داران هم انتظار دارد با 
تبیین درست اقدامات انجام شده، تلاش دشمن 
را برای توقف ملت ایران از طریق مایوس کردن 
مردم به ویژه جوانان ناکام بگذارند.پیش از آغاز 
سخنان رئیس جمهور دو تن از هموطنان ایرانی 
مقیم کشور ایرلند و پرتغال به بیان نقطه نظرات 
و دیدگاه های خود پرداختند.همچنین حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه در سخنان 
کوتاهی رفع موانع فعالیت های اقتصادی برای 
تجار و سرمایه گذاران ایرانی مقیم خارج، تسهیل 
جذب اساتید دانشگاهی خارج از کشور در 
هیئت های علمی دانشگاه های ایران، توجه 
به اعتبار گذرنامه ایرانی برای تسهیل در تردد 
هم میهنان خارج از کشور و همچنین مقابله 
با جنگ رسانه ای دشمن علیه ملت ایران در 
داخل و خارج از کشور را از جمله مهم ترین 
مسائل مربوط به ایرانیان خارج از کشور عنوان 
و بر اهتمام وزارت امور خارجه برای پیگیری و 

رسیدگی به آنها تأکید کرد

یــادداشـــت
توافقات منطقه ای مقدمه حل مساله برجام

     علی اکبر فرازی  
 تحلیلگر مسائل بین الملل

۴ ماموریت رئیسی به وزارت خارجه درمورد ایرانیان مقیم خارج

  راه اندازی قرارگاه 
»ضیافت خدمت«

مرکز ارتباطات مردمی ریاست جمهوری 
اعلام کرد با راه اندازی قرارگاه »ضیافت 
خدمت« بر بازار شب عید و همچنین عملکرد 
و نحوه پاسخگویی دستگاه های خدمت رسان به 
مردم در ایام نوروز نظارت ویژه خواهد داشت. 
تمرکز بر مأموریت نظارتی و پاسخگویی به 
درخواست ها و مطالبات مردمی در روزهای 
پایانی سال و مشغله های روزمره و دغدغه های 
خاص این روزها موجب غفلت مرکز ارتباطات 
مردمی دولت از اقدامات نظارتی این مجموعه در 
تعطیلات نوروز نشده و بر اساس اعلام مسئولان 
مرکز، قرارگاه »ضیافت خدمت« به منظور 
نظارت ویژه بر عملکرد و نحوه خدمت رسانی 
و پاسخگویی دستگاه های دولتی در تهران و 
استان ها و همچنین نظارت بر بازار شب عید 

فعالیت های خود را آغاز کرد.

130 دستاورد داشتیم 
 محمد اسلامی،  رئیس سازمان انرژی 
اتمی  در حاشیه جلسه هیات دولت و در جمع 
خبرنگاران گفت: ما ۱۳۰ دستاورد تحقیقاتی، 
فناوری و صنعتی داشتیم که در طول عمر 
سازمان انرژی اتمی به این میزان نتیجه گرایی 
را تجربه نکرده بودیم. وی افزود: ما هر آنچه را 
که در سال ۱۴۰۱ در سازمان انرژی اتمی برنامه 

کرده بودیم را انجام دادیم.

معافیت حق انشعاب آب، گاز و 
برق پایگاه های بسیج

نمایندگان مجلس  در جریان جلسه برای 
رفع ایرادات شورای نگهبان نسبت به بودجه 
۱۴۰2، گزارش کمیسیون تلفیق را بررسی 
کرده و بندالحاقی ۹ و بندالحاقی ۱۵ تبصره 
۶ را حذف کردند. در این بند الحاقی آمده بود 
که کلیه رده های بسیج مستضعفین )پایگاه ها، 
حوزه ها و نواحی بسیج( از پرداخت حق انشعاب 
برق، گاز، آب و فاضلاب و عوارض شهرداری 
معافند. بر اساس اصلاحات صورت گرفته در بند 
الحاقی ۱۵؛ به منظور تعیین تکلیف ساختمان ها 
و مستحدثاتی که بدون پروانه یا مخالف مفاد 
پروانه در محدوده شهرها ساخته شده و تا قبل 
از پایان سال ۱۴۰۰ پرونده آنها در کمیسیون 
ماده )۱۰۰( قانون شهرداری ها طرح و منجر به 

صدور رأی قطعی گردیده است:

  ورود ناوهای چین و روسیه 
به آب های ایران

ناوهای چین و روسیه برای برگزاری رزمایش 
مرکب کمربند امنیت دریایی 2۰2۳ در شمال 
اقیانوس هند وارد آب های سرزمینی ایران 
شدند. بر اساس این گزارش، مرحله اصلی 
رزمایش مرکب کمربند امنیت دریایی 2۰2۳ 
در روزهای آینده برگزار می شود. در این 
رزمایش، یگان های شناور و پروازی نیروهای 
دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران و سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی و همچنین ناوهای 
نیروی دریایی کشورهای چین و روسیه که 
امروز وارد آب های سرزمینی جمهوری اسلامی 

ایران شدند، حضور خواهند داشت.
 

لغو ویزای عمان برای ایرانیان
عمان با هدف ارائه مشوق به گردشگران 
بین المللی برای سفر به این کشور فهرست 
جدیدی از کشورهایی را که شهروندانشان 
می توانند بدون دریافت ویزا به ایران سفر کنند 
را منتشر کرد. بر این اساس ۱۰۳ کشور، از 
جمله ایران، واجد شرایط سفر به کشور عمان 
بدون نیاز به دریافت روادید به مدت ۱۴ روز 
هستند. همچنین پرتغال، سوئد، نروژ، ایتالیا، 
بلغارستان، سوئیس، کرواسی، مجارستان، 
صربستان، گرجستان، دانمارک، آلمان، یونان، 
ایسلند، بلژیک، رومانی، اسلوونی، فنلاند، 
لوکزامبورگ، مالت، موناکو، قبرس، اوکراین، 
اسپانیا، جمهوری چک، اتریش، ایرلند، بریتانیا، 
لهستان، اسلواکی، فرانسه، هلند، ونزوئلا، 
کلمبیا، اوروگوئه، پاراگوئه، آرژانتین، برزیل، 
ژاپن، تایلند، آفریقای جنوبی، روسیه، چین، 
ایالات متحده آمریکا، ترکیه، کره جنوبی، 
نیوزیلند، استرالیا، اندونزی، تایوان، کانادا، 
مالزی و سنگاپور نیز می توانند از این پس بدون 

دریافت ویزا به عمان سفر کنند.

رفع تصرف از دو هزار و ۷00 
هکتار از اراضی دولتی

رئیس کل دادگستری استان تهران از رفع 
تصرف دو هزار و ۷۰۰ هکتار از اراضی دولتی 
شهرستان فیروزکوه و اعاده این اراضی به 
بیت المال با ورود دستگاه قضا خبر داد و گفت: 
با پیگیری های شورای حفظ حقوق بیت المال 
در اراضی ملی و منابع طبیعی استان تهران و 
رای دادگاه، سند این اراضی به نام دولت صادر 
شد. علی القاصی با اشاره به نقش اراده جمعی 
و هم افزایی میان دستگاه ها به منظور تسریع 
در روند اجرای طرح کاداستر در استان تهران 
گفت: بدون مشارکت سایر دستگاه ها و ادارات، 
قطعا اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران 
به تنهایی قادر نخواهد بود که طرح کاداستر را به 
سرمنزل مقصود برساند؛ لذا تعامل و هم افزایی 
تمامی دستگاه های مسئول در این فرایند امری 

ضروری و غیرقابل انکار است.

 جهاد تبیین امری واجب
 و لازم است

  فرمانده کل ارتش جمهوری 
اسلامی ایران با حضور سرزده در 
جمع هادیان برتر سیاسی ارتش 
تبیین  گفت:  آن ها  به  خطاب 
حقایق در این شرایط دشوار جنگ 
شناختی از جمله اقدامات بسیار 
با ارزش، حساس و تأثیرگذار 
شماست و در جنگ ترکیبی امروز 
علیه ایران سربلند اسلامی، جهاد 
تبیین امری واجب و لازم است. 
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم 
موسوی  خاطر نشان کرد: حقیقتاً 
ارتش جمهوری اسلامی ایران 
مقام  توصیف  مصداق  امروز 
بهمن   ۱۹ در  رهبری  معظم 
امسال است که فرمودند: ارتش 
در کنار مردم ایستاد و انقلابی 
ماند که این انقلابی بودن مسئله 
مهمی است زیرا بعضی ها انقلابی 
می شوند ولی انقلابی نمی مانند 
اما ارتش جمهوری اسلامی امروز 
به مراتب انقلابی تر، مؤمن تر و 
خالص تر از روزهای اول است و 
هر جا لازم بوده با جوانمردی و 
از خودگذشتگی در کنار مردم 
نقش آفرینی و برای دفاع از کشور 

ایستادگی کرده است.

ویـــــــژه
بهادری جهرمی خبر داد:

 تصویب کلیات پیشنهاد تغییر ساعات شروع کار 
از سوی هیات دولت

 آرمان ملی: سخنگوی دولت در بیان آخرین مصوبات هیات 
دولت اظهار داشت:  مطالبات مختلفی که مجموعه های زیرنظر 
وزارت نیرو هم در حوزه شرکت های خصوصی و هم دولتی 
داشتند، مورد به مورد در جلسه دیروز طرح شد و از محل مالیات آن 
شرکت ها تسویه صورت گرفت تا به نوعی تهاتر قانونی صورت گیرد. 
علی بهادری جهرمی گفت: در خصوص مصوبه دولت برای صدور 
مجوز واردات خودرو از مناطق آزاد که پیش از این داشت، ایراد 
اولیه ای را هیأت تطبیق مصوبات مجلس اعلام کرده و نسبت به 
مصوبه بحث صورت گرفت و بنا شد که نکات حقوقی نهایی شود تا 
شاهد تردد هرچه زودتر این خودروها در سرزمین اصلی باشیم. وی 
یادآور شد: برای تامین اعتبار طرح دارویار مصوبه ای که داشتیم با 
ایراداتی از سوی مجلس مواجه شده بود که برای رفع آن، اصلاحی 
در این مصوبه صورت گرفت. وی ادامه داد: با توجه به اینکه تغییری 
در قانون تغییر ساعت رسمی کشور صورت گرفت، مجلس این 
قانون را تغییر داد و اعلام کرد از ابتدای سال ۱۴۰2 دیگر تغییر 
ساعت رسمی را نداریم. دولت عملًا مکلف است که چنانچه نیاز 
باشد تغییری در ساعات شروع مدارس، دانشگاه ها و مجموعه های 
مختلف اداری و عمومی انجام دهد. در همین جهت پیشنهاد تعیین 
ساعات شروع کار با توجه به عدم تغییر ساعت رسمی در سال بعد 
از سوی سازمان اداری استخدامی مطرح شده است. سخنگوی 
دولت یادآور شد: کلیات این پیشنهاد به تصویب هیأت وزیران 
رسید و بنا شد با توجه به آثاری که برای مدیریت مصرف انرژی و 
کنترل ترافیک و مسائل مربوط به حوزه آموزشی و بهداشتی دارد، 
نهایی و تا پیش از پایان سال امیدواریم این مصوبه ابلاغ شود. 
بهادری جهرمی با بیان اینکه مصوبه ای برای پرداخت بخشی از 
درآمدهای ناشی از قانون مالیات بر ارزش افزوده به افراد تحت 
پوشش نهادهای حمایتی داشتیم، اظهار کرد: قرار است یا از این 
افراد مالیات گرفته نشود یا اینکه مالیاتی که در این حوزه دریافت 
شده بین این افراد بازتوزیع شود. آیین نامه ای در راستای این 
تکلیف قانونی از سوی وزارت کار پیشنهاد شد و به تصویب رسید. 

حمله به جواد ظریف به بهانه رابطه با عربستان
 صدا وسیما منادی تناقض بین دیپلماسی و میدان

سخنگوی شورای نگهبان:
بودجه باید در جهت بهبود معیشت مردم باشد

  مصوبه شفافیت قوای سه گانه هنوز اصلاح نشده است

ایجاد زمینه های همکاری 
بیشتر با آژانس 

 کرامت ملت ایران، 
دشمن را تسلیم می کند

  سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
در پاسخ به این سوال که با توجه 
به نشست شورای حکام در هفته 
گذشته و بیانیه تروییکای اروپایی 
در مورد حل و فصل مسائل پادمانی 
و اجرای توافقات ایران و آژانس از 
زمان سفر آقای گروسی به تهران 
چه اقداماتی صورت گرفته است، 
گفت: فعلا که ارتباط مان برقرار 
است و قرار شد بازرس ها بیایند 
و رفت و آمد صورت بگیرد. وی 
افزود: زمینه های همکاری بیشتر 
ایجاد شده و هرچقدر جلو برویم، 
اگر اقداماتی صورت بگیرد، اعلام 
می کنیم. بهروز کمالوندی در پاسخ 
به این سوال که در مورد سه مکان 
ادعایی مطرح شده آیا توافقاتی 
صورت گرفته است، گفت: بله، 
توافق انجام شده و قرار است اگر 
سوالات بیشتری هم وجود دارد، 
پاسخ دهیم و با هم صحبت کنیم تا 
مشخص شود به چه شکل می توان 

این موضوعات را پیگیری کرد.

 فرمانده نیروی زمینی سپاه 
گفت: دشمن از راهبرد جنایت 
و کینه و تحریم علیه ملت ایران 
ثمری جز رسوایی و شکست 
نخواهد گرفت. بی تردید عظمت 
و بزرگی و کرامت ملت ایران، 
دشمن را به تمکین و تسلیم 
وادار خواهد کرد. سردار سرتیپ 
گفت:  پاکپور  محمد  پاسدار 
افتخار و اعتبار ما خدمت به 
چنین ملت بزرگ و عزتمندی 
است و در راه عزت و استقلال 
و امنیت و پیشرفت این ملت 
تا پای جان ایستاده ایم. وی 
افزود: راهبرد اصولی ما در اجرا 
و به ثمر نشاندن هزاران پروژه 
عمرانی و سازندگی و خدماتی 
و مردم یاری در سراسر کشور 
شأن خدمتگزاری  بر  مبتنی 
و اعتقاد راسخ به چند وجهی 

بودن امنیت است.

  در پی اعلام موافقت ایران و عربستان سعودی برای حل 
مشکلات و اختلافات سابق و اجلاس سه جانبه در پکن  آثار این 
توافق آرام آرام در برخی از کشورهای دیگر هم در حال پدیدار 
شدن است و این را قطعا باید به فال نیک گرفت و به استقبال 
تنش زدایی با همه کشورها رفت. این نشان می دهد که ایران 
و عربستان ظرفیت های بسیاری دارند که در سایه تفاهم آن 
ظرفیت های بالقوه به فعلیت در می آید و یکی از آن ظرفیت ها 
در حقیقت تجمیع کشورهای مختلف در محور دوستی و 
مودت است. ما اکنون نشانه هایی داریم از کشورهایی حتی 
دورتر از منطقه مثل مصر، می بینیم در منطقه نیز کشورهایی 
مانند بحرین، امارات و سایر کشورهای عربی اعلام آمادگی 
کرده اند برای اینکه بنشینند و اختلافات گذشته را حل کنند 
و شاهد همگرایی بیشتر در سطح منطقه، همسایگان و جهان 
اسلام باشیم. این نشان می دهد که ظرفیت های بالقوه ای میان 
ایران و عربستان وجود دارد که اینها را باید به فعل درآورد و در 
سایه تفاهم قطعا همه کشورهای منطقه سود خواهند برد.  از 
طرفی باید واقع بینانه با قضیه برخورد کرد. اول همه از توافق 
با ایران استقبال می کنند و نفس این اختلاف زدایی و رفتن 
به سمت صلح، ثبات، آرامش  و گفت وگو در این باره بسیار 
مثبت است. اما باید واقع بین بود و واقع بینی نیز این است که 
قطعا مشکلاتی که بین ایران و سایر کشورها طی چند دهه 
جمع شده با یک بیانیه و یک شبه حل شدنی نیست. بلکه 
مهم این است که اراده ای برای حل این مسائل وجود داشته 
باشد.  اینکه نه تنها در بین کشورهای عربی و اسلامی بلکه 
میان همه کشورها مثل ایران و سایر کشورها نیز می توانند 
از این فرمول استفاده کنند. یعنی ما حتی با کشورهای دیگر 
نیز با فرض اینکه گفت وگو  لزوما به معنای این نیست که 
هرچه ما بگوییم آنها بپذیرند یا هر چه آنها بگویند ما بپذیریم 
وارد مذاکره می شویم. گفت وگو باید به عنوان یک دادوستد 
مورد توجه باشد ما می توانیم اختلافات خود را با بسیاری از 
کشورهای جهان حل کنیم. قطعا ما باید در جامعه جهانی 
حضوری فعال تر داشته باشیم و این حضور فعال اصلا به 
معنای این نیست که هر چه دیگران بگویند ما عمل می کنیم 
و هر چه ما بگوییم دیگران عمل می کنند بلکه حضور فعال به 
معنای حرکت در چارچوب منافع ملی است و منافع ملی همه 
کشورها ایجاب می کند که در تعامل و گفت وگو و داد و ستد با 
یکدیگر از جمله جمهوری اسلامی ایران باشند. نکته دیگر 
اینکه صلح و ثبات منطقه ای ضمانت اجرایی می خواهد و 
ضمانت اجرایی آن منافع مشترک است. به نظر می رسد که هر 
چه تعاملات و تبادلات ایران با کشورهای منطقه بیشتر شود 
و هر چه همکاری های چندجانبه و دو جانیه با همسایگان 
بیشتر شود طبیعتا برای حفظ منافع دسته جمعی همه 
کشورها در جهت تحکیم صلح و از میان برداشتن موانع صلح و 
آرامش قدم بر می دارند. به نظر می رسد که در یک روند منطقی 
ایران و کشورهای همسایه از جمله با عربستان می توانند وارد 
گفت و گوهای امنیتی و اقتصادی شوند. گفت و گوهایی که 
قبلا در دهه ۷۰ جریان داشت و اکنون می توان دوباره آنها را 
فعال کرد و با فعال کردن آن قطعا همه کشورها سود خواهند 
برد. رسیدن به توافق و تفاهم با عربستان و حل این مشکلات 
حتما می تواند مقدمه ای برای رسیدن به تفاهم با سایر کشورها 
باشد. اما مهم تر از آن می تواند نویدبخش این باشد که ما در 
قضایای بین الملل از جمله در امر برجام نیز نباید متوقف شویم  
و قطعا برجام ظرفیت بالقوه زیادی دارد که همه طرف های  
امضا کننده می توانند از منافعش بهره مند شوند. امیدواریم 
که این مقدمه ای باشد برای اینکه به حل مشکلات مرتبط 
با برجام  و همزمان با آن بحث عضویت در FATF برسیم که 
اینها در حقیقت می تواند زمینه ساز حضور موفق تر ایران در 
مبادلات و تجارت جهانی باشد که انشا ا... در زندگی و معیشت 

مردم موثر واقع شود.

آرمان ملی- احسان اسقایی: یک بار دیگر 
رسانه ملی به محلی برای در برابر هم قرار دادن 
میدان و دیپلماسی تبدیل شد. ماجرا از آنجا آغاز 
شدکه یکی از مجریان رسانه ملی در برنامه ای 
که به بررسی تحرکات اخیر دیپلماسی در کشور 
می پرداخت اعلام کرده است: »ما با دو مدل 
دیپلماسی روبرو هستیم. یکی دیپلماسی زانو 
زدن که محمدجوادظریف در مجمع عمومی 
سازمان ملل جلوی برخی از سران کشورهای 
عربی انجام داد، برای اینکه رابطه با عربستان را 
بهبود ببخشد، خروجی آن را هم دیدیم که چه 
اتفاقی افتاد و چقدر به منافع ملی ایران ضربه 
زد. مدل دیگر دیپلماسی ، دیپلماسی شهید 
قاسم سلیمانی است. دیپلماسی که منجر شد 
عربستانی که خود رابطه با تهران را قطع کرده 
بود، برود به سمت چین و بخواهد که واسطه 
شود برای اینکه روابطه با تهران برقرار شود. حتی 
سفر یکی از مقامات صهیونیستی را به کشورش 
قطع کند، قضاوت با شما کدام دیپلماسی به نفع 
منافع ملی است؟«. واژگان میدان و دیپلماسی 
اولین بار توسط محمدجواد ظریف اعلام شد. 
فایلی به نقل از وی در یک مصاحبه که از قرار 
معلوم قرار نبود منتشر شود و برای ثبت در تاریخ 
آمده بود، به یکباره انتشار یافت و واکنش های 
متعددی از جمله واکنش وزیر خارجه وقت را 
همراه داشت.  بررسی مجدد آن فایل صوتی به 
صورت اجمالی نشان می دهد که وزیر خارجه 
وقت در سیاست خاورمیانه ای وزارت خارجه 
اختیار چندانی نداشته و این میدان بوده است 
که حرف اول را در مورد دیپلماسی منطقه ای 
می زده. البته از لابه لای صحبت های ظریف 
می توانستیم این نکته را برداشت کنیم که هرجا 
میدان و دیپلماسی مکمل هم بودند، توفیق های 
خوبی برای  کشور حاصل شده است. با این 
وجود هنوز هستند افرادی که علاقه دارند که 
سیاست خارجی را با چوب جناحی پیش برده 
و برداشت های سلیقه ای از رفتارهای میدان و 
دیپلماسی داشته باشند. این در حالی است که 
الفبای ابتدایی ورود به عرصه تحلیل در سیاست 

خارجی برداشتن نگاه های جناحی و قرار دادن 
متر و معیار منافع ملی است. حال این منافع 
ملی توسط ظریف و با نوع نگاهش به دیپلماسی 
تامین شود و یا توسط امیرعبداللهیان، تفاوتی 

ندارد. مهم تامین منافع ملی است.
 آنچه فراموش می کنند

 اشخاصی که به نگاه جناحی به مسائل خارجی 
نگاه می کنند، هرگونه تعامل با آن سوی آبها را 
بر اساس اصل ضد استعماری و استثماری، زانو 
زدن قلمداد می کنند و اعتقاد دارند که دول 
خارجی اگر یک ریال به ایران می دهند؛ صد 
ریال از تهران می گیرند. از این جهت ایران باید با 
دستانی پر در عرصه تعامل با سایر کشورها حاضر 
شود تا قدرت چانه زنی ایران برای گرفتن منافع 
بیشتر افزایش یابد. حال اینکه در یک فقره یعنی 
قطع رابطه با عربستان اینگونه نیست. تهران و 
ریاض دو کشور همسایه  و مسلمان هستند که 
اختلافاتی هم با یکدیگر در نگاه های امنیتی به 
چالش های منطقه دارند. در مقطعی  در تهران 
برخی که امروز از دیوارنوردی ها به مناصبی هم 
رسیده اند، به سفارت عربستان وارد شده و عملا 
زمینه اصلی قطع رابطه تهران و ریاض را فراهم 
آوردند. حال همین افراد جلو افتاده و سخن 
از دوگانگی میدان و دیپلماسی سر می دهند. 
در آن زمان عالی ترین مقامات تهران از عدم 
موافقت با دیوارنوردی ها سخن به میان آوردند. 
واقعیت آن است که تمام هزینه هایی که از قطع 
روابط تهران و ریاض به ایران و عربستان و حتی 
منطقه در طول این سال ها تحمیل شده است  
را  این دیدگاه ها تحمیل کرده اند. در یاد ندارند 
که چندین دوره مذاکره در سطوح عالی امنیتی 
در زمان دولت روحانی در عراق بین ایران و 
عربستان برگزار شد و در همان زمان اعلام شد که 
تنها قرائت بیانیه دیپلماتیک بین تهران و ریاض 
باقی مانده است تا این دو کشور مهم منطقه در 
عادی سازی روابط قرار گیرند. به هر تقدیر هم 
در انتهای دولت قبل و هم در طول  حدود 2 
سال از ابتدای این دولت باید زمان می گذشت و 
مقدماتی آماده می شد تا تهران و ریاض با یکدیگر 

به تعامل بیشتر برخاسته  و گام هایی جدی در  
برقراری روابط بردارند.

 آنچه باید اتفاق می افتاد
 نکته دیگری که از نگاه افرادی که با دیدگاه 
می نگرند،  دیپلماتیک  مسائل  به  جناحی 
دور  می ماند این است که بازی جدید عربستان 
در منطقه از آنجا شروع شد که  سران سعودی 
دریافتند که راهی ندارند جز اینکه با تهران 
کنار بیایند. چرا که آمریکایی ها به بهانه ایران 
هراسی میلیاردها دلار سلاح به آنها فروختند 
اما آن سلاح ها حتی در برابر حوثی ها که یک 
گروه سیاسی و شبه نظامی بودند کارایی نداشت. 
ضمن اینکه لقب گاو شیرده که از سوی ترامپ به 
اعراب داده شد، بالاخره آنها را به فکر فرو برد که 
تا کی با وجود اینکه منابع انرژی و مالی فراوانی 
دارند، باید از سوی غربی ها با دیدگاه درجه 
دوم مورد نظر قرار گیرند. همچنین  باید طول 
می کشید تا آنها قدرت نفوذ ایران را در چهار 
سوی منطقه آن هم بدون پشتوانه یک  قدرت 
خارجی  درک کنند. آنها امروز فهمیده اند که 
نه ایران را می توان به هزاران کیلومتر آن طرف 
تر سوق داد و نه عربستان قابلیت جابجایی به 
آن سوی منطقه را دارد و چاره ای نیست  جز 
اینکه ایران و عربستان بر سر دیدگاه های 
مشترک با یکدیگر مسیرهایی را جلو رفته و 
در اختلافات با یکدیگر تعامل کنند. این مسیر 
باید پیموده می شد و اتفاقا اولین تعاملات  و 
مهم ترین بخش آن توسط دولت قبل که برخی 
با سفسطه عملکرد آنان را به زانو زدن در برابر 
غرب تحلیل می کنند، برداشته شد. نکته مهم 
این است که تهران چه در مذاکرات در منطقه 
و چه در مذاکرات در برجام با اقتدار حاضر شد. 
حال اینکه برخی به علت دیدگاه های جناحی، 
دیپلمات های قبلی را که به فرموده  مقام معظم 
رهبری فرزندان انقلاب هستند و هم اینکه نیز 
در بسیاری از مواقع مشاوره  می دهند را به زانو 
زدن محکوم می کنند، آیا این افراد قرار نیست 
پاسخگو باشند که چرا بخشی از دیپلماسی 

مقتدرانه نظام را زیر سوال می برند؟ 

  آرمان ملی: سخنگوی شورای 
نگهبان با ارائه گزارشی از عملکرد 
شورای نگهبان در سال ۱۴۰۱ گفت: 
طی یکسال ۵۹ مصوبه را از مجلس 
دریافت و نسبت به آن اعلام نظر 
کردیم که از این تعداد  2۸ لایحه و 
۳۱ طرح بوده که ۱2 مصوبه در مرحله 
اول تایید شده و 2۴ مصوبه بعد از رفع 
ایراد، از سوی  شورای نگهبان تایید 
شده و 2۳ مورد ایراد شورا هست 
که در رفت و آمد است و ۷۷۷ ماده 
و ۳۷۰ تبصره بوده که مورد بررسی 
قرار گرفته است. هادی طحان نظیف 
گفت:  در این مدت 2۴ اساسنامه 
ارسالی از دولت را  بررسی کردیم 
که  2۱ مورد تایید شده و ۳ مورد در 
حال رسیدگی است. وی افزود: در 
این  یکسال ۱۶2 نامه ارسالی از دیوان 
عدالت داشتیم که نسبت به  ۱2۹ 
مورد اعلام نظر کردیم که ۱۰2 مورد 
خلاف موازین شناخته نشده و2۷ 
مورد خلاف موازین شرع شناخته 
شده است. همچنین  ۷ استفساریه 
را در این مدت دریافت کردیم که باید 
بررسی شود. همچنین ۱۱۸ جلسه را 
در شورای نگهبان داشتیم. سخنگوی 
شورای نگهبان با بیان اینکه پس از 

۱۶ جلسه فشرده و پیاپی بررسی 
لایحه بودجه سال ۱۴۰2 کل کشور 
در شورای نگهبان روز سه شنبه  به 
پایان رسید، ادامه داد: مصوبه را به طور 
رسمی شنبه دریافت کردیم. البته به 
صورت غیر رسمی  بررسی مصوبه را 
هفته قبل آغاز کرده بودیم زیرا باید 
قبل از سال جدید بررسی بودجه به 
پایان می رسید و نهایتا سه شنبه شب 
نتیجه را به مجلس اعلام کردیم. وی 
با اشاره به برخی از ایرادات لایحه 
بودجه ۱۴۰2 تصریح کرد: در تبصره 
یک بودجه موضوع مربوط به منشأ 
سهم صندوق توسعه ملی و میزان 
افزایش آن نسبت به قانون بودجه 
سال پیش متفاوت بود و مغایر قانون 
اساسی شناخته شد. همچنین بندی 
برای حمایت از سهامداران خرد در 
بودجه آمده بود که تعابیری که در 
این بند آمده بود، ابهام داشت و باید 
رفع می شد. همچنین یک بند الحاقی 
دیگر تبصره یک بودجه درباره انتشار 
2۰ هزار میلیارد تومان اوراق برای 
طرح های آب عشایری بود اما منابعی 
برای آن در نظر گرفته نشده بود که 
جهت اصلاح به مجلس ارجاع شد. 
طحان نظیف عنوان کرد: لغو معافیت 

مالیاتی تمام مؤسسات آموزشی و 
کمک آموزشی یکی دیگر از موارد 
مورد ایراد و ابهام بود و مدارس و 
دانشگاه ها را هم در بر می گرفت و 
برای رفع ابهام به مجلس ارجاع شد. 
سخنگوی شورای نگهبان ادعنوان 
کرد: در خصوص طرح شفافیت قوای 
سه گانه و دستگاه های اجرایی و سایر 
نهادها مجلس اصلاحاتی در مصوبه 
انجام داد اما نکاتی از سوی شورای 
نگهبان مورد توجه است که همچنان 
اصلاح نشده است. طحان نظیف 
درباره اختلاف نظر دولت و مجلس 
در بحث بودجه گفت: بر اساس قانون 
اساسی مجلس باید بودجه را بررسی 
و تصویب کند. بحث های کارشناسی 
میان دولت و مجلس در جریان است و 
ما در شورای نگهبان باید این موضوع 
را با شرع و قانون اساسی تطبیق دهیم. 
وی درباره اولویت های شورای نگهبان 
در اصلاح قانون انتخابات بیان کرد: 
اصلاح زمانبندی و اعلام نظر شورای 
صلاحیت ها،  بررسی  در  نگهبان 
تغییرات نسبت به احکام تبلیغات 
و تخلفات و عینی تر شدن شرایط 
نامزدها از جمله اولویت های شورای 
نگهبان است. ما امیدواریم موضوعاتی 

که خلأ نظام انتخاباتی ما هست در 
این قانون برطرف شود. سخنگوی 
اینکه   بیان  با  نگهبان  شورای 
موضوعات معیشتی دغدغه دولت 
و مجلس و شورای نگهبان است، 
گفت: بودجه هم علاوه بر اینکه باید 
در جهت شرع و قانون اساسی باشد 
باید در جهت بهبود معیشت مردم 
باشد و بنا بر اظهار دولت و مجلس 
بودجه سال آینده در راستای بهبود 
معیشت مردم است. البته درباره 
جزئیات بودجه اختلاف نظرهایی 
وجود دارد، اما محدوده ای که ما 
می توانیم درباره بودجه اظهارنظر 
کنیم، مشخص است و باید از لحاظ 
تطبیق مصوبات با شرع و قانون 
اساسی است. طحان نظیف درباره 
اصل 2۷ قانون اساسی و برگزاری 
تجمعات نیز گفت: نسبت به اصل 
2۷ قانون اساسی و موضوع مربوط به 
برگزاری تجمعات طرحی در صحن 
مجلس مطرح نشده است. شنیدم 
دولت هم لایحه ای در این زمینه 
دارد اما ما در مراحل اولیه به طرح ها 
و لوایح ورود نمی کنیم و از جزئیات 
این طرح ها و لوایح اطلاع نداریم 
و پس از آنکه مصوبات به شورای 
نظر  اعلام  شود،  ارسال  نگهبان 
می کنیم. شورای نگهبان مصوبات 
مجلس و اساسنامه دولت را بررسی 
می کند و ما به مصوبات سران قوا هم 

ورود نمی کنیم.


